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گمرک اعلام کرد
آخرین خبرها از واردات و رجیستری 

آیفون 14
درحالی که حدود یک ماه از ورود آیفون ۱۴ به کشــور 
می گذرد، همچنان امکان رجیســتری این تلفن همراه 
وجود ندارد؛ اتفاقی که گمرک دلیل آن را عدم فعال سازی 
پرداخت حقوق و عوراض گمرکی در سیســتم مربوطه 
عنوان کرده است.به گزارش ایسنا، خریداران آیفون ۱۴ 
همچنان با مشکل فعال سازی این گوشی مواجه هستند 
و روز گذشــته سامانه همتا به صورت رسمی اعلام کرد 
که با توجه به عدم واردات قانونی این مدل از گوشی ها، 
کلیه گوشــی های آیفون ۱۴ بازار قاچاق هستند؛ لذا به 
کلیه واحدهای صنفی اکیداً توصیه می شود تا زمان تعیین 
تکلیف وضعیت واردات قانونی آیفون ۱۴ از خریدوفروش 
آن خودداری کنند.البتــه اینکه آیا همه آیفون های ۱۴ 
موجود در بازار قاچاق محســوب می شوند یا خیر جای 
بحث دارد، چراکه طبق قانون به صورت سالانه هر مسافر 
امکان ثبت یک گوشی تلفن همراه را دارد و ممکن است 
بســیاری از این مدل از تلفن همراه از طریق مســافری 
وارد کشور شده باشند.در این راستا و طبق اطلاعاتی که 
گمرک در اختیار ایســنا قرار داده است، ورود مسافری 
آیفون ۱۴ به کشور قاچاق نبوده اما از آنجاکه در سامانه 
مربوطه ثبت آیفون ۱۴ فعال نشده است، امکان پرداخت 
حقــوق و عوارض گمرکی برای مســافر وجود ندارد به 
همین دلیل بر اساس مصوبات کمیته رجیستری تلفن 
همراه، امکان فعال ســازی نیز وجود ندارد.گمرک بر این 
نکته تاکید دارد که بر اساس مقررات صادرات و واردات، 
هر مسافر می تواند در سال یک تلفن همراه وارد کشور 
کند و این نحوه ورود قاچاق محســوب نمی شــود اما 
فعال ســازی تلفن همراهی که از این طریق وارد کشور 
شده است، در حوزه گمرک نیست و طبق قوانین مسافر 
باید در ابتدا حقوق و عوارض گمرکی را پرداخت کند که 

فعلا این گزینه در سامانه مربوطه فعال نشده است.

 پیگیری حذف روبیکا از گوگل 
مدیر عامــل یکی از پلتفرم های داخلی که طی روزهای 
گذشــته از سوی گوگل پلی حذف شده بود، درباره روند 
فعالیت این اپلیکیشن و حواشی پیش آمده توضیح داد.

به گزارش ایسنا، احمد حدادی- مدیر عامل پلتفرم روبیکا 
- در یک نشست خبری درباره فعالیت ها و شرایط حال 
حاضر این اپلیکیشــن اظهار کرد: پس از محدودسازی 
پیام رسان های خارجی، این پیام رسان با رشد مواجه شد 
که معتقدیم رشد پایداری نیست و بعد از برداشته شدن 
محدودیت ها کاهش پیدا می کند و اعتقاد ما این اســت 
که مهاجرت به روش ارگانیک درست است.وی با تاکید 
بر این که این برنامه یک پلتفرم اجتماعی اســت و این 
یعنی در حوزه سرگرمی فعالیت می کند، تصریح کرد که 
نمی شود به صورت اجبار این سرگرمی را برجسته کرد. ما 
اگر بتوانیم مزیتی ایجاد کنیم برنده  خواهیم بود.حدادی 
درباره مسئله ای که طی چند روز اخیر در زمینه حذف این 
پلتفرم توسط گوگل پلی اتفاق افتاد، توضیح داد: ما از زمان 
شروع این مسئله، سه بار به گوگل ایمیل ارسال کردیم که 
یک بار پاسخ دادند و گفتند که طی ۴۸ ساعت بررسی 
و اعلام می کنند. پلتفرم ما از سال گذشته در گوگل پلی 
نبوده است. در زمینه حذف اپلیکیشن از گوگل پلی هم به 
آن ها ایمیل فرستادیم اما به نظر می رسد پاسخ های آنها از 
پیش تعریف شده است و در زمینه دریافت پاسخ با توجه 
به نامه نگاری های انجام شده امیدوار نیستیم.او در پاسخ 
به این سوال که بســیاری از کسب وکارها بحث تجارت 
خارجی را هم دنبال می کردند و بخشی از انتقال داده ها 
از طریق واتس آپ انجام می شد و آیا این امکان می تواند 
بــرای این پلتفرم داخلی و با توجه بــه وجود نگاه های 
منفی نســبت به آن، وجود داشته باشد؟ گفت: معتقدم 
کشــورهای خارجی این پلتفرم داخلی را نمی شناسند، 
بنابراین نگاهی منفی که گفته شد را قبول ندارم و مسئله 
بعدی و در داخل هم معتقدم وقتی نزدیک به ۵۰ میلیون 
کاربر داریم، اینکه بخواهیم فضای سازی موجود را تعمیم 
بدهیم، لزوما کار درستی نیســت؛ اما امکان فنی برای 
افزوده شــدن امکان تجارت خارجی و انتقال داده وجود 
دارد و از ســوی سه کشور هم درخواست این کار مطرح 
شده است.وی ادامه داد: درحال حاضر امکان دسترسی 
کاربر خارجی از لاگینگ از نوع شماره خارجی را نداریم، 
بنابراین در این زمینه سعی کرده ایم این فرآیند را باز کنیم 
زیرا بسیاری از ایرانی ها دوستان یا بستگانی در خارج از 
کشــور دارند که اکنون امکان ارتباط با آن ها را از دست 
داده اند و در حال پیشبرد امکان تحقق این امر هم بودیم.

حدادی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا علت حذف 
این اپلیکیشن از گوگل پلی، استفاده از نسخه کرک شده 
 open آن است اظهار کرد: اول اینکه مفهوم برنامه نویسی
source یا منبع باز ادعا می کنند که می توانید از سورس 
یا منبع برنامه اســتفاده کنید و در همه جای دنیا امری 
متداول است و اصولا این گونه برنامه نویسی آمده است تا 
نرم افزار را توسعه دهد و افراد بتوانند به هم کمک کنند 
و با ســرعت بالاتری محصول را توسعه دهند. اما ادعای 
مطرح شده طی روزهای گذشته به دلایل ابتدایی باطل 
است، زیرا ما از چیزی استفاده کردیم که به سال ۱۳۹۷ 
مربوط می شود نه امسال و از آن زمان تاکنون، ده ها نسخه 
در استورهای داخلی و خارجی منتشر کرده ایم، بنابراین 
ایــن امر علت جدیدی برای معلول فعلــی که رخ داده 
نیست و به نظر می رسد اظهار نظری که اخیرا انجام شده 
از نظر منطقی و فنی اشــکال دارد.او همچنین درباره 
اقداماتی که برای جلب نظر مردم جهت استفاده از 
این پلتفرم داخلی باید انجام شود، گفت: مهم ترین 
کاری که می توان برای جلب نظر مردم انجام داد، 
این اســت که با آنها صحبت کنیم. نکته مهم این 
است که کاربر فضای دیجیتال آگاه است و کاربران 
ما مشــاهده کرده انــد که از شــهریورماه آپدیتی 
نداده ایم و میزان دسترســی این اپلیکیشــن هم 
همانطور که طی روزهای گذشته رسانه ها منتشر 

کردند، مشخص است.
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توسط سمگا و گروه مالی گردشگری :
 شهربازی زیگولند سیرجان 

 راه اندازی شد
  شهربازی مرکز خرید زیگورات سنتر سیرجان با 
مســاحت ۸۰۰ مترمربع و با سرمایه گذاری بیش 
از ۵۰ میلیارد ریال مورد بهره برداری قرار گرفت.

به گزارش روابط عمومی گروه مالی گردشــگری، 
در شهربازی مرکز خرید زیگورات سنتر سیرجان 
بیش از 2۵ نوع دســتگاه بازی جانمایی شــده و 
تمام تجهیزات به اســتانداردهای روز دنیا مجهز 

شده است.
بــرای راه اندازی این شــهربازی، تمام مجوزهای 
لازم از جمله اســتاندارد، آتش نشانی، مجوز ارت 
و اســتحکام بنا دریافت و به منظور جلوگیری از 
هرگونــه اتفاق احتمالی، نصــب تجهیزات ایمنی 
محافظ جان در تابلو اصلــی برق برای هر یک از 

دستگاه ها انجام شده است.
برای نصــب تابلوهای بــرق، روشــنایی، آماده 
سازی و همچنین تجهیز دســتگاه های مربوطه 
این شــهربازی حدود سه ماه زمان صرف شده و 
همکاری شهرداری ســیرجان برای صدور مجوز 
آتش نشــانی از جمله مهم تریــن اقدامات بوده 

است.
از جملــه ویژگی های بازی این شــهربازی در 
مقایسه با دیگر شهربازی ها، می توان به کیفیت 
انجام نقاشــی های محیطی اجرا شــده توسط 
مجری بومی و مناســب بودن بــا حال و هوای 
کودکان، همجواری با فودکورت و همچنین به 
روز بودن دستگاه های بازی برای رده های سنی 

مختلف اشاره کرد.
شــهربازی زیگولند که در طبقــه منفی دو مرکز 
خرید زیگورات سنتر ســیرجان راه اندازی شده ، 
با وجود شــروع نشدن تبلیغات در شهر سیرجان، 
مورد اســتقبال بســیار خوب مردم این شهر قرار 

گرفته است.

 مدیرعامل بانک صادرات ایران
 از دو شرکت خودروساز در کرمان 

بازدید کرد
 مدیرعامــل بانک صادرات ایــران در بازدید از دو 
شــرکت خودروساز در اســتان کرمان بر استفاده 
از ظرفیت ها و امکانات شــعب داخلی و خارجی و 
ابزارهای تامین زنجیره مالی برای حمایت از تولید 

و اشتغال در صنعت خودرو تاکید کرد.
به گــزارش روابط عمومی بانک صــادرات ایران، 
سیدضیاء ایمانی در سفر به شهر بم، از بخش های 
مختلف دو مجموعه خودروسازی »کرمان خودرو« 
و »مدیران خــودرو« بازدید و در دیدار با مدیران 
این دو مجموعه گفت: بانک صادرات ایران سابقه 
همکاری مطلوبی با صنعت خودرو کشــور داشته 
و برای توســعه و تداوم این راهبرد، با استفاده از 
ابزارهــای نوین مالی برگ دیگری از این همکاری 

را رقم خواهد زد.
وی با بیان اینکه بانک صادرات ایران با اســتفاده 
از توانمندی های خود، آماده فراهم کردن زنجیره 
تامین مالی این صنعت به بهترین شــکل اســت، 
خاطرنشــان کرد: بانک صادرات ایران در تمامی 
بخش هــا آماده ارائه خدمات مالی و پاســخگویی 
به نیازهای تســهیلاتی و اعتباری برای خریداران 
محصولات به صورت لیزینگ یا فروش اقســاطی 
اســت و علاوه بر این در سایر سرفصل  ها از جمله 
صدور اعتبارات اسنادی و ضمانت نامه و همچنین 
اوراق گام بــه عنوان یکــی از مهمترین ابزارهای 
تامین مالی در شبکه بانکی این آمادگی برای ارائه 

خدمات وجود دارد.
مدیرعامــل بانک صــادرات ایــران در بازدید از 
مجموعه »مدیــران خودرو« تاکید کــرد: انتظار 
می رود با توجه به ســابقه همکاری بانک صادرات 
ایران با مجموعه مدیران خودرو، همکاری دوجانبه 

در این زمینه با قدرت بیشتری تداوم یابد.
وی در ایــن دیدار افزود: برنامه ریزی برای تداوم 
همکاری ها در این صنعــت در برنامه های بانک 
صادرات ایران در ســال جاری در دســتور کار 

است.
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همدلی|  فاطمه آقایی فرد: سرانجام به پایان 
رسید و مجموعه اهداف توانست ضمن پشت سر 
گذاشتن شتران بلوک ۱2 درصدی فارس را از آن 
خود کند. اما این معامله تاریخی در حالی به پایان 
رسید که سوالات بی شــماری را در میان اذهان 
عمومی ایجاد کرد. چرا که تقریبا به میزان حدود 
سه برابر تابلوی معاملاتی سهام فارس را خریداری 
کرد؛ موضوعی که با این سوال همراه شد که برای 
شرکت شتران واقعا به صرفه است که بخواهد این 
بلوک را به میزان چند برابر قیمت تابلو خریداری 
کند؟ یک فعال بازار سرمایه در این باره می گوید: 
»این معامله برای سهام داران خرد نبود و معلوم 
نیست خرید این سهام بلوکی به قیمت چند برابر 
تابلوی معاملاتی برای چه هدفی بوده اســت؟«. 
دیگر فعال بازار سرمایه هم می گوید وقتی هیات 
مدیره شرکت ها مستقل نیست و از سوی دولت 
انتخاب می شــود، طبیعی است که منافع دولت 
بر منافع سهام داران ارجحیت داشته باشد. اشاره 
این فعال بازار سرمایه به همین خرید بلوک فارس 
توســط شتران به حدود ســه برابر قیمت است. 
خرید بلوک فارس به قیمت چند برابر تابلو این 
ذهنیــت را در میان عموم ایجاد کرده که هزاران 
میلیارد تومان از جیب سهام داران خارج می شود. 
قیمت سهام فارس در تابلوی معاملاتی در حالی 
62۰ تومان در روزهای اخیر بود که شــتران که 
سال ها در مجمع ســود نقدی تقسیم نکرده به 
نظر می رسد با پول ســهامدارانش بلوک فارس 
را بــه قیمت بالای ۱6۰۰ تومان خریداری کرده. 
هنوز ماجرای فساد ۹2 هزار میلیارد تومانی فولاد 
مبارکه از خاطر ســهام داران نرفته که خرید این 
بلوک آنهم به قیمت چند برابر تابلو این ابهامات 
را در ذهن سهام داران ایجاد کرده. از آن جایی که 
بورس بازاری برای ایجاد هر چه بیشتر شفافیت 
اســت، بهتر اســت درباره جزئیات این موضوع 
شفاف ســازی بیشتری انجام شــود. چرا که در 
روزهای اخیر خروج پول از بورس شدت بیشتری 
گرفته و به نظر می رســد ایجاد هر گونه ابهامی 
می تواند به بهای از بین رفتن اعتماد سهام داران 
به این بازار و هجوم سرمایه های خرد و کلان به 
بازارهای سکه و دلار شود. برخی می گویند دولت 
از جیب ســهامدارن شتران تامین مالی کشور را 
انجام داده؛ ســوال این است که اگر سود تقسیم 
نشده شــتران در دست ســهام دارانش بود، این 
شرکت می توانست فارس با به قیمت سک سوم 
بخرد؟. هر چه هست، شتران در رقابت برای خرید 
۱2 درصد فارس به قیمت سه برابر تابلو شرکت 
کرد و به نظر می رسد این پول از ۹۱ هزار میلیارد 
تومان سپرده بانکی است که در مجامع سود بین 
سهام دارانش تقســیم نکرده. با توجه به سوالات 
ایجاد شــده ســازمان بورس و اوراق بهادار برای 
حفاظت از حقوق سهام داران خود باید پاسخگو 

باشد. 
 پیشنهاد کارشناسی به بورسی ها

روز شــنبه از بســته ۱۰ بندی حمایت از بازار 
ســرمایه از سوی سازمان بورس رونمایی شد که 

واکنش های مختلفی را از سوی کارشناسان در پی 
داشت. واکنش هایی که محور مشترک اکثر آن ها 
همراهی دولت و مجلس برای به نتیجه رسیدن 

تصمیمات جدید است.
به گزارش ایسنا، بندهای این بسته شامل بیمه 
کردن سهام حاضر در پورتفوی اشخاص حقیقی 
تا سقف ۱۰۰ میلیون تومان برای هر نفر، انتشار 
اوراق اختیار تبعی فروش بر روی ســهام موجود 
در صندوق های درآمد ثابت تا ســقف ۴۰۰ هزار 
میلیارد ریال با تضمین اصل ارزش ســبد سهام 
در ابتدای دوره بر اســاس ترتیباتی که سازمان 
بورس اعلام می کند، تزریق منابع جدید توسط 
صندوق های حاکمیتی برای خرید سهام در بازار 
سرمایه و به مرور افزایش مبلغ مذکور، واریز منابع 
مندرج در ردیف بودجه ســال ۱۴۰۱ به صندوق 
تثبیت جمعاً به مبلغ حدود ۵۰ هزار میلیارد ریال، 
هماهنگی، نظارت و پایش مســتقیم و مستمر 
فعالیت اشــخاص حقوقی بازار ســرمایه شامل 
شــرکت ها و نهادهای مالی شبه دولتی، صندوق 
های بازنشســتگی و نهادهای نظامی و حمایت 
این نهادها از سهام ناشران تحت مدیریت خود و 
توقف فروش تا زمان ثبات در بازار، و انجام اقدامات 
حمایتی از جمله خرید سهام و انتشار اوراق تبعی 
حمایتی، همکاری مشــترک بانــک مرکزی و 
وزارت اقتصاد جهت مدیریت نرخ سود، افزایش 
سپرده گذاری مستقیم سازمان بورس نزد صندوق 
تثبیت، محدود کردن بخش فروش بازارگردان ها 
تا اطلاع ثانوی، توقف پذیره نویســی اوراق بهادار 
و عرضه هــای اولیه تا زمان بازگشــت ثبات به 
بازار ســرمایه بازگشت زمان جلسه معاملاتی در 
فرابورس به روال ســابق از ســاعت ۱۳ به ۱2 و 
۳۰ دقیقه می شــود.در این راستا، کارشناسان بر 
لــزوم تعامل دولت و مجلس و همچنین ترغیب 
تازه واردها به ســرمایه گذاری غیرمستقیم تاکید 
کرده و شــروط به نتیجه رســیدن این بســته 

را تشریح کردند.
در ایــن راســتا، رحمانی با اشــاره به بســته 
حمایتی سازمان بورس از بازار سرمایه، با تاکید 
بر این که موضوع بیمه سبد سهام از طریق اوراق 
مشتقه یعنی اوراق اختیار فروش تبعی؛ اقدامی 
مهم برای ســهام داران خردی اســت که نگران 
کاهش ارزش پرتفوی خود هستند، اظهار کرد: این 
اقدام به میزان زیادی در کاهش نگرانی ها و ایجاد 
اطمینان خاطر در میان سهام داران نقش خواهد 
داشــت و به بازار این پیام را می دهد که ســهام، 
همچنان دارای جذابیت برای سرمایه گذاری است 

و نیازی به فروش به دلیل بیمه سهام نیست.
وی در ادامــه بــه روابــط دولت با شــرکت ها 
اشــاره کرد و گفت: دولت بایــد توجه کند که 
گزارش های سود شش ماهه شرکت ها، شرایط 
مطلوبی را نشان نمی دهد. بخش مهمی از کاهش 
سودآوری ها ناشی از افزایش سهم دولت از سود 
شرکت ها در قالب افزایش قیمت خوراک، قیمت 
انرژی، مالیات ارزش افــزوده، مالیات عملکرد، 
عوارض های مختلف، حقوق مالکانه و ... اســت 
که بــدون تعارف این موارد امروز به یک تهدید 
جدی برای بازار مبدل شــده اســت. عاملی که 
امروز بیش از هر چیزی سهام داران را تشویق به 
نگهداری و ورود سرمایه های جدید به بازار سهام 
می کند، چشم انداز سودآوری شرکت ها بوده که 
به دلیل رفتار دولت این موضوع با چالش مواجه 
شده است.نخســتین مدیرعامل شرکت بورس 
تهران ادامه داد: در یک شــرکت هزینه انرژی 
از 2۰۰۰ میلیارد تومان با افزایش چهار برابری 
به ۸۰۰۰ میلیارد تومان رسیده است که نشان 
می دهــد دولت که قدرت زیــادی دارد، حقوق 
سایر ذی نفعان شرکت ها به خصوص سهام داران 
را نادیده گرفته است و به عبارت دیگر، کسری 
بودجه باعث شده دولت سهم بیشتری از ارزش 
افزوده ایجاد شــده در شرکت ها کسب کند که 

این اتفاق مطلوبی برای بازار نیست. دلیل اعلام 
این موارد قرار داشــتن در فصل تنظیم بودجه 
است و اکنون که بودجه ۱۴۰2 در حال تدوین 
قرار دارد، یک نگرانی جدی در بازار وجود دارد 
که آیا دوباره ســهم دولت در شرکت ها افزایش 

پیدا می کند یا خیر؟
رحمانی به ســازمان بورس پیشنهاد داد که این 
ســازمان باید از شرکت ها بخواهد که هر یک در 
گزارشی، ســهم دولت از عملیات آن ها از جمله 
قیمت خــوراک، انرژی، مالیــات ارزش افزوده، 
مالیات عملکرد، مالیات تکلیفی، حقوق و انواع و 
اقسام عوارض از جمله عوارض گمرکی را مشخص 
کنند تا روابط میان دولت و شرکت ها شفاف شود. 
باید مشخص شود سهم دولت از سهم کارکنان 
و سهام داران چقدر است تا همه بتوانند براساس 
واقعیت و شرایط شرکت ها تصمیم گیری کنند؛ در 
این حوزه قطعا ادامه برخی روندها شــرکت ها را 
دچار مشکل جدی می کند.بر اساس این گزارش و 
به نقل از روابط عمومی بازار سرمایه، وی با تاکید 
بر اینکه شرکتی که چشم انداز سودآوری مطلوبی 
نداشته باشد، نمی تواند تامین مالی مناسبی برای 
پروژه هــای جدید کند، اظهار کرد: باید یک نگاه 
سیســتمی و کل نگر در مواجه با وضعیت فعلی 
بازار ســرمایه به کار گرفته شود و به طور شفاف 
مشخص شود، چرا روند سود شرکت ها به این حد 
رسیده است؛ در این زمینه تاکید می شود که به 
دلیل افزایش سهم دولت در شرکت ها، چشم انداز 
سودآوری آن ها در ابهام است و امیدواریم دولت 
بــه این موارد به عنوان ثروت ســهام داران توجه 

بیشتری کند.
 بورس سبزپوش شد

روند حرکت بازار سرمایه دیروز برخلاف روزهای 
گذشته صعودی بود؛ به طوری که هر سه شاخص 
بورس، شــاخص کل با معیار هم وزن و شاخص 

فرابورس سبزپوش شدند.
شاخص کل بورس با ۱۵ هزار و ۳6۸ واحد افزایش 
تا رقم یک میلیون و 26۹ هزار واحد صعود کرد. 
شــاخص کل با معیار هم وزن هم ۴۵۷۴ واحد 
افزایش یافت و به رقــم ۳6۰ هزار و ۸۱6 واحد 
رســید. در این بازار 2۴۵ هــزار معامله به ارزش 
۳۸ هــزار و ۷6 میلیارد ریال انجام شــد. صنایع 
پتروشیمی خلیج فارس، سرمایه  گذاری تامین 
اجتماعی، فولاد مبارکه اصفهان، ملی صنایع مس 
ایران، ســرمایه  گذاری نفت و گاز و پتروشیمی 
تامین، پالایــش و نفت اصفهان و کشــتیرانی 
جمهوری اســلامی ایران نسبت به سایر نمادها 
بیشــترین تاثیر مثبت را روی بورس گذاشتند.  
شــاخص کل فرابورس با ۱۸۳ واحد افزایش به 
رقم ۱۱۷ هزار و ۳۳۳ واحد رســید. در این بازار 
۱۷۴ هــزار معامله به ارزش ۱۳۷۹ میلیارد ریال 
انجام شد. پلیمر آریاساسول، پتروشیمی زاگرس، 
پتروشیمی مارون، داروسازی دانا، فرابورس ایران، 
تولیدات پتروشــیمی قائدبصیر و توســعه مولد 
نیروگاهی جهرم نسبت به سایر نمادها بیشترین 

تاثیر مثبت را روی فرابورس گذاشتند.

گزارشی از حاشیه های معامله بلوک ۱۲ درصدی فارس 

معمای یک خرید سهام 3 برابر قیمت تابلو

معــاون وزیــر راه و شهرســازی از ابــلاغ 
سیاســت ها و ضوابــط تشــویقی کالبدی 
بافت های  در  نوســازی محلــه ای  متضمن 
فرسوده و ناکارآمد شهری خبر داد و گفت: 
تسهیل در تامین پارکینگ، تسهیل شرایط 
توده و نما، اعطای یک یا دو طبقه تشویقی 
و ایجاد کاربری انتفاعی در طبقه همکف به 
منظور حمایت از کسب و کارهای خانگی با 
تامین شرایطی از جمله این مشوق ها است 
که جذابیت سرمایه گذاری در بافت ها را بالا 

می برد.
محمــد آیینی در گفت وگو با ایســنا اظهار 
کرد: شــورای عالی معماری و شهرســازی 
ایران، سیاست ها و ضوابط تشویقی کالبدی 
بافت های  در  نوســازی محلــه ای  متضمن 
فرســوده و ناکارآمد شــهری که توســط 
شرکت بازآفرینی شــهری ایران تهیه شده 
بود را به تصویب رســاند.وی افزود: در این 
بسته مشوق هایی برای گروه ها چهارگانه به 
منظور افزایش جذابیت ســرمایه گذاری در 
بافت های فرســوده و ناکارآمد لحاظ شــده 
که از جمله آنها می توان به تامین پارکینگ 
در مکان های مناســب بافت های فرســوده 
برای جبران کســری پارکینگ، پیش بینی 
کاربری هــای انتفاعــی در طبقــه همکف، 
تسهیل شــرایط توده گذاری و نما و اعطای 
حداکثریک طبقه تشــویقی نسبت به تراکم 

مجاز اشاره کرد.
  حمایت از کسب و کارهای خانگی در 

بافت فرسوده
آیینی تصریح کرد: چهار گروه مشمول این 
امتیازات می شوند که از ویژگی ها و شرایط 
متفاوتی برخوردار خواهنــد بود. گروه اول 
شــامل »بازآفرینی یک پارچــه در مقیاس 
بلوک شهری است«. در این بند کسب و کار 
خانگی پیش بینی شــده است. بدین صورت 
که می بایست از طریق تنظیم مجدد زمین، 
ضمن حمایت از کســب و کارهای خانگی و 
محلی و ســازگار با محیط محله، بخشی از 
سرانه های خدماتی مورد نیاز جمعیت مازاد 
بارگذاری شده را تامین کند و منجر به ارتقا 

و بهبــود خدمات محله ای، کیفیت فضاهای 
جمعی و فضاهای سبز محله شود.

وی ادامه داد: ســه گروه دیگر »نوســازی 
در مقیــاس محورهــای اصلــی محله ای«، 
»نوسازی در عمق بافت فرسوده شهری« و 
»نوسازی قطعات غیر قابل تجمیع« است که 
برای تمامی این گروه ها مشوق ها و ضوابطی 
لحاظ شــده اســت. به طور مثال برای گروه 
ســوم در عین حال که یک طبقه تشویقی 
اعطا می شود، شــروطی از جمله حدنصاب 
تفکیک و مجاورت قطعه با یک معبر دارای 
عرض حداقل 6 متر نیز لحاظ شــده است. 
یعنی بدین صورت نیست که مشوق ها صرفا 
بدون رعایــت الزامات ارایه شــود.به گفته 
آیینی، طبق بند یک این مصوبه، تراکم های 
تشــویقی موضوع این مصوبه به محلات یا 
نواحی که سرانه تامین خدمات عمومی آنها 
حداقل به میزان کافی تامین نشــده باشــد 
تعلق نمی گیرد. بلوک های شهری که سرانه 
خدمات عمومی مورد نیازشــان را در درون 
بلوک تامیــن می کنند از شــمول این بند 

مستثنی هستند.
  بافت هــای تاریخی مشــمول این 

امتیازات نیست
معاون وزیر راه و  شهرسازی با بیان این که 
این مشــوق ها فقط در محدوده بافت های 
فرسوده و ناکارآمد شــهری مصوب ملاک 
عمل اســت و هرگونه مداخله در بافت های 
تاریخی مصوب، تابع ضوابــط قانونی ویژه 
خواهــد بود افــزود: مشــوق های کالبدی 
بهســازی بافت هــای فرســوده خاص هر 
شــهر )در صورت ضــرورت( در چارچوب 
سیاســت ها و ضوابط این مصوبه و با توجه 
به ســاختار طرح جامع و شرایط ویژه شهر 
مربوطــه تدوین و به همراه فهرســت نقاط 
غیرمشــمول )موضوع بنــد ۱( به تصویب 
کمیسیون ماده ۵ آن شــهر خواهد رسید.

وی تاکید کــرد: چارچوب تدوین ضوابط و 
بافت های  محله ای  نوســازی  ویژه  مقررات 
فرسوده و نارآمد شهری در طرح های جامع 
و تفصیلی آتی توســط شــرکت بازآفرینی 
شهری  ایران با همکاری معاونت شهرسازی 
و معمــاری تدوین و پس از ارایه و تایید در 
کمیتــه فنی شــورای عالی شهرســازی و 
معماری توســط دبیر این شــورا به مراجع 

ذی ربط ابلاغ می گردد
به گفته آیینی، شهرداری ها مکلفند نسبت 
به تامین پارکینگ محلــه ای در مکان های 
مناســب در بافت های فرسوده برای جبران 

کســری پارکینگ واحدهای مسکونی ناشی 
از ضوابط اقدام کنند. در این خصوص نقشه 
به تصویب  پارکینگ های مذکــور  موقعیت 

کمیسیون ماده ۵ خواهد رسید.
معاون وزیر راه و شهرســازی با بیان این که 
رعایت ضوابط پدافنــد غیرعامل و مقررات 
ملی ساختمان در مورد حداقل عرض معابر 
الزامی است، تاکید کرد: تامین  سرانه مورد 
نیــاز خدمات پشــتیبان ســکونت )غیر از 
فضای ســبز( در بافت های فرسوده موضوع 
این ضوابــط از طریق احــداث در طبقات 
مجاز اســت.آیینی گفت: گــزارش دوره ای 
از عملکرد اجــرای این مصوبه در دوره های 
شش ماهه توســط شرکت بازآفرینی شهری 
با همکاری شهرداری ها به دبیرخانه شورای 

عالی شهرسازی و معماری ارایه می شود.

معاون وزیر راه و شهرسازی :

بسته جدید نوسازی مسکن رسید


